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Sak 12/09    OKK-protokoll februar 2009  
 
Arkivsak: 200900520 
Arkivkode: 00 
Saksbehandler: Kristin Kaus 
 
Saksgang Møtedato Saknr 
Oppvekst- og kulturkomiteen 25.03.09 12/09  
 
OKK-PROTOKOLL FEBRUAR 2009  
 

Protokoll 1/09 
 

 
Møte: Oppvekst- og kulturkomiteen  
Møtested: Akersbakken 27  

Møtetid: onsdag 18. februar 2009 kl. 18.00     
Sekretariat: 23 47 52 52  
 

 
Møteleder: Nora Fjelddalen (SV)  
   
Tilstede: Mona Helene Grønlie (V)  

Sigrid Kleiva- Gramstad (A) 
Jørgen Darre (H) 

 

   
Forfall: Macel Ingles (R) 

Remi Padoin (F) 
Lars Martin Mediaas (A) 

 

   
Som vara møtte:   
   
I tillegg møtte:   
   
Møtesekretær: Kjersti Halvorsen  
 
Åpen halvtime 
 
Godkjenning av innkalling og sakskart.  
Godkjent 
 
Ungdomsrådet har ikke hatt møte. 
 
Eventuelt 
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Sak 1 /09    Protokoll OKK-møte desember 2008 
 
Bydelsdirektørens forslag til vedtak 
Godkjent 
 
Vedtak: 
Godkjent 
 

 Sak 2 /09    Akersveien 17 - 29 / Rosingsgate m.fl . - forslag til 
reguleringsplan 

 
Bydelsdirektørens forslag til vedtak 
Bydelsutvalget anbefaler ikke planforslaget.   
Bydelsutvalget mener dette uti fra en samlet vurdering av barnehagens begrensede uteareal og 
kvaliteten på dette, manglende parkeringsmuligheter på egen grunn samt en sannsynlig økning 
av de trafikale problemer i området ved etablering av ytterligere en barnehage i området.  
 
Behandling: 
Nytt forslag fra H: 
Bydelen har behov for barnehager. Det er lite areal tilgjengelig for barnehager i bydelen, og 
Bydelsutvalget finner det riktig å bruke tilgjengelig areal som ikke reduserer parkene i bydelen. 
Bydelsutvalget viser til erfaringene fra Heftyes barnehage og bydelsdirektørens 
saksfremstilling i forbindelse med Akersveien 26/26C hvor det er vedtatt bygget en større 
barnehage, og legger til grunn at foreldre også i en eventuel barnehage i Rosingsgt i liten grad 
vil bruke bil til barnehage.  
 
Til tross for mange gjennomførte og pågående barnehageprosjekter, vil bydelen fortsatt ha stort 
behov for barnehageplasser. 
 
Bydelsutvalget anbefaler derfor planforslaget. Bydelsutvalget ber om at man særlig tar hensyn 
til pasientene ved Vor Frues Hospital ved å sørge for støyskjerming mellom barnehagen og 
sykehuset. 
 
Votering:  
Forslaget fra H vedtatt mot 1 stemme (V) 
  
Vedtak: 
Bydelen har behov for barnehager. Det er lite areal tilgjengelig for barnehager i bydelen, og 
BU finner det riktig å bruke tilgjengelig areal som ikke reduserer parkene i bydelen. BU viser 
til erfaringene fra Heftyes barnehage og bydelsdirektørens saksfremstilling i forbindelse med 
Akersveien 26/26C hvor det er vedtatt bygget en større barnehage, og legger til grunn at 
foreldre også i en ev barnehage i Rosingsgt i liten grad vil bruke bil til barnehage.  
 
Til tross for mange gjennomførte og pågående barnehageprosjekter, vil Bydelen fortsatt ha 
stort behov for barnehageplasser. 
 
Bydelsutvalget anbefaler derfor planforslaget. Bydelsutvalget ber om at man særlig tar hensyn 
til pasientene ved Vor Frues Hospital ved å sørge for støyskjerming mellom barnehagen og 
sykehuset. 
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 Sak 3 /09    Osterhaus' gate 22 planforslag til of fentlig ettersyn 
 
Bydelsdirektørens forslag til vedtak 

1. Bydelen har vært initiativtager i denne saken, og har ved tidligere uttalelser uttrykt at 
det er et stort behov for arealer til skole, barnehager og andre leke- og oppholdsarealer 
innenfor dette kvartalet. Det er dette kvartalet som i Planprogram for 
Hausmannsområdet, som følge av den omfattende boligutviklingen i 
Hausmannsområdet, ble utpekt til å skulle imøtekomme nettopp slike behov for 
området. Bydelsutvalget merker seg at i henhold til Planprogrammet så kan boliger 
reguleres inn i dette kvartalet bare dersom det ikke er behov for offentlig formål på 
hele/deler av kvartalet. 
Bydelsutvalget kan se at en regulering der boligformål tas ut av planområdet vil få 
negative økonomiske konsekvenser for kommunen. Imidlertid må dette området 
benyttes til det som det er mest behov for i dette området; arealer for barn og unge. 
Casestudiet fra Hausmannsområdet ”Fra bakgården til Oslo City”, viser nettopp at det 
er et svært stort behov for at dette kvartalet ensidig blir regulert til og forbeholdt 
opphold og aktiviteter for barn og unge.  
Bydelsutvalget mener derfor at forslaget om boligregulering må tas ut av planen. 
 

2. Bydelsutvalget viser til sin tidligere uttalelse, BU-sak 181/2008 og ber om at det 
arbeides videre med sikte på etablering av barnehage i Hausmannsgate 37-39. 
 

3. Bydelsutvalget ser at dersom boligformålet tas ut av planforslaget, så vil planområdet 
være stort nok til å klare normens krav til uteareal for barnehage med 9 avdelinger. 
Resterende areal på området må opparbeides til leke- og oppholdsareal tilpasset større 
barn. Dersom det kan godtas at normen ikke tilfredsstilles fullt ut, så vil området i 
tillegg til barnehagedrift kunne tilrettelegges som et enda større og utfordrende leke og 
aktivitetsområde for barn og ungdom i området.    

 
4. Dersom boligregulering beholdes og veiledende utearealsnorm skal legges til grunn for 

dimensjonering av denne barnehagen, så ser bydelsutvalget at dette kan innebære en 
reduksjon av barnehagens størrelse fra 9 til 6 avdelinger. 

 
5. Bydelsutvalget mener at bevaring av garasjene inne på området bør vike dersom de er 

til hinder for en videreutvikling av kvartalet med mål om gode og tilstrekkelige uteareal 
for barnehagen. Bare dersom boligformål tas ut av planen bør det vurderes om det er 
rom for at flere bygninger kan sikres bevart. De kan da tilknyttes barnehagen, for 
eksempel som areal til lagring/ plassering av vogner, uteleker og lignende eller benyttes 
i forbindelse med andre aktiviteter på området.  

 
6. Dersom boligformålet tas ut av planområdet mener bydelsutvalget at det bør kunne 

tillates innregulert en mindre og lavere bebyggelse på området, som vil kunne fungere 
som støyskjermning, fange opp et mulig arealbehov knyttet til barnehage/skole, og for å 
kunne gi kvartalet en god estetisk utforming. 

 
Behandling: 
 
Endringsforslag fra Venstre: 
Endring av punkt 5 
Bydelsutvalget mener at garasjer inne på området kan benyttes til barnehagen, for eksempel 
som areal til lagring /plassering av vogner, uteleker og lignende eller benyttes i forbindelse med 
andre aktiviteter på området. 
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Votering:  
Bydelsdirektørens forslag til vedtak punkt 1-4 og punkt 6 enstemmig vedtatt. 
Endringsforlag fra Venstre enstemmig vedtatt. 
 
Vedtak: 

1 Bydelen har vært initiativtager i denne saken, og har ved tidligere uttalelser uttrykt at 
det er et stort behov for arealer til skole, barnehager og andre leke- og oppholdsarealer 
innenfor dette kvartalet. Det er dette kvartalet som i Planprogram for 
Hausmannsområdet, som følge av den omfattende boligutviklingen i 
Hausmannsområdet, ble utpekt til å skulle imøtekomme nettopp slike behov for 
området. Bydelsutvalget merker seg at i henhold til Planprogrammet så kan boliger 
reguleres inn i dette kvartalet bare dersom det ikke er behov for offentlig formål på 
hele/deler av kvartalet. 
Bydelsutvalget kan se at en regulering der boligformål tas ut av planområdet vil få 
negative økonomiske konsekvenser for kommunen. Imidlertid må dette området benyttes 
til det som det er mest behov for i dette området; arealer for barn og unge. 
Casestudiet fra Hausmannsområdet ”Fra bakgården til Oslo City”, viser nettopp at det 
er et svært stort behov for at dette kvartalet ensidig blir regulert til og forbeholdt 
opphold og aktiviteter for barn og unge.  
Bydelsutvalget mener derfor at forslaget om boligregulering må tas ut av planen. 
 

2 Bydelsutvalget viser til sin tidligere uttalelse, BUsak 181/2008 og ber om at det 
arbeides videre med sikte på etablering av barnehage i Hausmannsgate 37-39. 
 

3 Bydelsutvalget ser at dersom boligformålet tas ut av planforslaget, så vil planområdet 
være stort nok til å klare normens krav til uteareal for barnehage med 9 avdelinger. 
Resterende areal på området må opparbeides til leke- og oppholdsareal tilpasset større 
barn. Dersom det kan godtas at normen ikke tilfredsstilles fullt ut, så vil området i 
tillegg til barnehagedrift kunne tilrettelegges som et enda større og utfordrende leke og 
aktivitetsområde for barn og ungdom i området.    

 
4 Dersom boligregulering beholdes og veiledende utearealsnorm skal legges til grunn for 

dimensjonering av denne barnehagen, så ser bydelsutvalget at dette kan innebære en 
reduksjon av barnehagens størrelse fra 9 til 6 avdelinger. 

 
5.   Bydelsutvalget mener at garasjer inne på området kan benyttes til barnehagen, for 

eksempel som areal til lagring /plassering av vogner, uteleker og lignende eller benyttes 
i forbindelse med andre aktiviteter på området. 

 
6 Dersom boligformålet tas ut av planområdet mener bydelsutvalget at det bør kunne 

tillates innregulert en mindre og lavere bebyggelse på området, som vil kunne fungere 
som støyskjermning, fange opp et mulig arealbehov knyttet til barnehage/skole, og for å 
kunne gi kvartalet en god estetisk utforming. 

 

Sak 4 /09    Varsel om igangsatt arbeid med reguler ingsplaner for 
Geitmyra 

 
Bydelsdirektørens forslag til vedtak 
1. Bydelsutvalget viser til bydelsutvalgets tidligere uttalelser til saken, senest bydelens 

uttalelse til planinitiativet, datert 23.6.2008 og fastholder uttalelsene. 
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2. Bydelsutvalget ønsker barnehage på området, men har tidligere uttrykt skepsis til plassering 

av barnehagen i det nordøstre hjørnet av Geitmyra. Bydelens uttalelser støttes av Helse- og 
velferdsetaten i flere uttalelser, sist i forbindelse med høringsuttalelse til planinitiativet, 
datert 26.6.2008. 
Lokaliseringen mellom tre sterkt trafikkerte veier gjør at tomta er spesielt utsatt for både 
støy og høy luftforurensning. Bydelsutvalget mener at en må finne en annen plassering for 
barnehagen dersom luftkvaliteten ved barnehagen ikke viser seg å kunne tilfredsstille 
nasjonale mål og anbefalte grenseverdier for støy og luftforurensning.  
 

3. Bydelsutvalget synes for øvrig det er spennende at det verneverdige huset i Kierschows 
gate 9 skal innlemmes i reguleringen, og at EBY ser for seg at huset kan brukes til 
bydelsrettede aktiviteter. Bydelsutvalget mener at huset bør kunne benyttes til noe av det 
som bydelsutvalget har vært inne på tidligere og med fokus på bærekraftig utvikling; 
besøkssenter (miljø/økologi), byttesentral, prøvekjøkken og økologisk cafe eller det kan 
huse andre behov som aktualiserer seg i forbindelse med at Geitmyra skal gjøres mer åpen 
og tilgjengelig for allmenheten.  

4. Bydelsutvalget er kjent med at Renovasjonsetaten og Bydel Sagene ønsker etablert en 
minigjenbruksstasjon på Geitmyra. Etablering av en minigjenbruksstasjon på Geitmyra vil 
være i tråd med bydelsutvalgets ønske og vedtak om å legge til rette for flere 
gjenbruksstasjoner i bydelen og bydelsutvalgets ide om Geitmyra som et område med fokus 
på bærekraftig utvikling. Bydelen ønsker innpasset en minigjenbruksstasjon på Geitmyra. 

 
Votering:  
Bydelsdirektørens forslag til vedtak enstemmig vedtatt. 
 
Vedtak: 
1. Bydelsutvalget viser til bydelsutvalgets tidligere uttalelser til saken, senest bydelens 

uttalelse til planinitiativet, datert 23.6.2008 og fastholder uttalelsene. 
 

2. Bydelsutvalget ønsker barnehage på området, men har tidligere uttrykt skepsis til 
plassering av barnehagen i det nordøstre hjørnet av Geitmyra. Bydelens uttalelser støttes 
av Helse- og velferdsetaten i flere uttalelser, sist i forbindelse med høringsuttalelse til 
planinitiativet, datert 26.6.2008. 
Lokaliseringen mellom tre sterkt trafikkerte veier gjør at tomta er spesielt utsatt for både 
støy og høy luftforurensning. Bydelsutvalget mener at en må finne en annen plassering for 
barnehagen dersom luftkvaliteten ved barnehagen ikke viser seg å kunne tilfredsstille 
nasjonale mål og anbefalte grenseverdier for støy og luftforurensning.  

 

3. Bydelsutvalget synes for øvrig det er spennende at det verneverdige huset i Kierschows gate 
9 skal innlemmes i reguleringen, og at EBY ser for seg at huset kan brukes til bydelsrettede 
aktiviteter. Bydelsutvalget mener at huset bør kunne benyttes til noe av det som 
bydelsutvalget har vært inne på tidligere og med fokus på bærekraftig utvikling; 
besøkssenter (miljø/økologi), byttesentral, prøvekjøkken og økologisk cafe eller det kan 
huse andre behov som aktualiserer seg i forbindelse med at Geitmyra skal gjøres mer åpen 
og tilgjengelig for allmenheten.  

4. Bydelsutvalget er kjent med at Renovasjonsetaten og Bydel Sagene ønsker etablert en 
minigjenbruksstasjon på Geitmyra. Etablering av en minigjenbruksstasjon på Geitmyra vil 
være i tråd med bydelsutvalgets ønske og vedtak om å legge til rette for flere 
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gjenbruksstasjoner i bydelen og bydelsutvalgets ide om Geitmyra som et område med fokus 
på bærekraftig utvikling. Bydelen ønsker innpasset en minigjenbruksstasjon på Geitmyra. 

 

 Sak 5 /09    Bydel St. Hanshaugen som lærebedrift - status 2009 
 
Bydelsdirektørens forslag til vedtak 
Bydelsutvalget får fremlagt ny statusrapport for rekruttering av lærlinger høsten 2009, når 
hovedopptaket for skoleåret 2009/2010 er avsluttet. 
 
Behandling: 
Oppvekst og kulturkomiteen ber om et notat til bydelsutvalgets møtet med en utdypning av: 
Har bydelen gitt tilbudet til andre kvalifiserte der hvor en søker har takket nei? 
Har bydelen undersøkt om andre kvalifiserte kunne ha fått tilbud? 
Hvilke kriterier stiller bydelen til søkere for at de kan komme til intervju? 
Er det mer bydelen kan gjøre for å tilby lærlingplasser? 
 
Votering:  
Bydelsdirektørens forslag til vedtak enstemmig vedtatt. 
 
Vedtak: 
Bydelsutvalget får fremlagt ny statusrapport for rekruttering av lærlinger høsten 2009, når 
hovedopptaket for skoleåret 2009/2010 er avsluttet. 
 

 Sak 6 /09    Presisering av retningslinjer for til deling av kultur- og 
miljøprisen og inkluderings- og mangfoldsprisen 

 
Bydelsdirektørens forslag til vedtak 
I retningslinjer for tildeling av Kultur- og miljøprisen og Inkluderings- og mangfoldsprisen 
legges inn et punkt som heter ”Forslag kan fremmes av enkeltpersoner, organisasjoner, 
foreninger og lignende som har tilknytning til bydelen. Ansatte i bydelen kan også fremme 
forslag” 
 
Behandling: 
Endringsforslag fra H: 
Siste setning endres til: Ansatte i bydelen kan ikke fremme forslag. 
 
Votering:  
Bydelsdirektørens forslag til vedtak vedtatt mot en stemme fra H. 
 
Vedtak: 
I retningslinjer for tildeling av Kultur- og miljøprisen og Inkluderings- og mangfoldsprisen 
legges inn et punkt som heter ”Forslag kan fremmes av enkeltpersoner, organisasjoner, 
foreninger og lignende som har tilknytning til bydelen. Ansatte i bydelen kan også fremme 
forslag 
 

 Sak 7 /09    Orientering om kompetanseutvikling og  andel ufaglærte i 
Bydel St. Hanshaugen 
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Bydelsdirektørens forslag til vedtak 
Medbestemmelsesutvalget tar sak med orientering om kompetanseutvikling og andel ufaglærte 
i Bydel St. Hanshaugen til orientering. 
 
Behandling: 
Tilleggsforslag fra A; 
Bydelsutvalget vil berømme det gode arbeidet som gjøres på dette feltet. Bydelsutvalget vil 
påpeke at man bør tilstrebe å i større grad tiltrekke seg kvalifisert arbeidskraft, samt å legge til 
rette for at flere kan kunne ta fagbrev mens de jobber i bydelen. 
 
Votering:  
Bydelsdirektørens forslag enstemmig vedtatt 
Tilleggsforslaget enstemmig vedtatt. 
 
Vedtak: 
Medbestemmelsesutvalget tar sak med orientering om kompetanseutvikling og andel ufaglærte i 
Bydel St. Hanshaugen til orientering. 
 
Bydelsutvalget vil berømme det gode arbeidet som gjøres på dette feltet. Bydelsutvalget vil 
påpeke at man bør tilstrebe å i større grad tiltrekke seg kvalifisert arbeidskraft, samt å legge til 
rette for at flere kan kunne ta fagbrev mens de jobber i bydelen. 
 

 Sak 8 /09    Flerbrukshall på Marienlyst 
 
Bydelsdirektørens forslag til vedtak 
Bydelsutvalget tar saken til orientering. 
 
Behandling: 
Tilleggsforslag fra H: 
Bydelsutvalget er positiv til at en idrettsbarnehage etableres i bydelen, blant annet i tilknytning 
til flerbrukshall på Marienlyst. 
 
Votering:  
Bydelsdirektørens forslag enstemmig vedtatt. 
Tilleggsforslaget til H enstemmig vedtatt. 
 
Vedtak: 
Bydelsutvalget tar saken til orientering. 
 
Bydelsutvalget er positiv til at en idrettsbarnehage etableres i bydelen, blant annet i tilknytning 
til flerbrukshall på Marienlyst. 
 

Sak 9 /09    Rutiner vedrørende opptak til bydelens  to barneparker 
 
Bydelsdirektørens forslag til vedtak 
Bydelsutvalget tar rutiner vedrørende opptak til bydelens to barneparker til orientering. 
 
Votering:  
Bydelsdirektørens forslag til vedtak enstemmig vedtatt. 
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Vedtak: 
Bydelsutvalget tar rutiner vedrørende opptak til bydelens to barneparker til orientering. 
 

 Sak 10 /09  Årsberetning 2008 for Bydel St. Hansha ugen 
 
Bydelsdirektørens forslag til vedtak 
Bydelsutvalget tar årsberetning 2008 for Bydel St. Hanshaugen til orientering. 
 
Votering:  
Bydelsdirektørens forslag til vedtak enstemmig vedtatt. 
 
Vedtak: 
Bydelsutvalget tar årsberetning 2008 for Bydel St. Hanshaugen til orientering. 
 

 Sak 11 /09  Status barnehager februar 2009 
 
Bydelsdirektørens forslag til vedtak 
Bydelsutvalget tar saken til orientering. 
 
Behandling: 
Tilleggsforslag fra A  
Bydelsutvalget ber om at ansattparkeringen ved Marienlyst Skole utredes som mulig uteareal i 
stedet for området hvor parsellhagen ligger. 
 
Votering:  
Bydelsdirektørens forslag til vedtak enstemmig vedtatt. 
Tilleggsforslag vedtatt mot en stemme fra H 
 
Vedtak: 
Bydelsutvalget tar saken til orientering. 
 
Bydelsutvalget ber om at ansattparkeringen ved Marienlyst Skole utredes som mulig uteareal i 
stedet for området hvor parsellhagen ligger. 
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Referatsaker 
 
Periode: 11. desember 2008 - 18. februar 2009   
   
Sak nr. Arkivsak Tittel 
   
1/09 200800922-3 Byrådens sak 12/2008 - Aksjon skolevei 2008, fartsgrenser og 

fartsdempere 
   
 
 
Bydelsdirektørens forslag til vedtak 
Godkjent 
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Sak 13/09    Bislet Bad, Pilestredet 60 - forslag o m fredning i medhold 
av kulturminneloven - høring  

 
Arkivsak: 200900193 
Arkivkode: 842 
Saksbehandler: Elin Løvseth 
 
Saksgang Møtedato Saknr 
Ungdomsrådet 24.03.09 11/09  
Oppvekst- og kulturkomiteen 25.03.09 13/09  
Miljø- og byutviklingskomiteen 25.03.09 14/09  
Bydelsutvalget 31.03.09 37/09  
 
BISLET BAD, PILESTREDET 60 - FORSLAG OM FREDNING I MEDHOLD AV 
KULTURMINNELOVEN - HØRING  
 
Sammendrag: 
I medhold av lov om kulturminner av 9. juni 1978 nr. 50 §§ 15 og 19 jf. § 22, jf. forskrift av 9. 
februar 1979 nr 8785 om faglig ansvarsfordeling mv etter kulturminneloven § 12 nr. 1. foreslår 
Byantikvaren i Oslo å frede Bislet bad, Pilestredet 60, gnr. 217, bnr.264, Oslo kommune. 
Forslaget om fredning etter § 15 omfater Bislet bad med eksteriør, interiør, deler av fast 
inventar, løst inventar jf. spesifisert i liste. Det foreslås videre å frede et område omkring med 
hjemmel i § 19, for å sikre virkningen av bygningen i miljøet. 
 
Saksframstilling: 
Bakgrunn for saken 
Byantikvaren varslet 04.07.2003 oppstart av fredning av Bislet bad av hensyn til anleggets 
høye nasjonale kulturminneverdier. Bakgrunnen for dette var det varslede salg av badet. Det 
innkom ingen merknader. 4. mai 2005 takket Oslobadene for seg på Bislet bad, etter nesten 85 
års drift i kommunal regi. Bislet bad ble overdratt fra Oslo kommune til Thongård AS v / Olav 
Thon 
01.06.2005. Etter kulturminneloven § 22.4 fattet Byantikvaren 02.11.2006 vedtak om 
midlertidig fredning av bygning og interiøret. Dette på grunn av oppstart av arbeider i 
bygningen som ikke var avklart med Byantikvaren, samt i påvente av sluttbehandling av saken 
om permanent fredning. 
 
Omfanget av fredningen 
Fredningen i henhold til lov om kulturminner § 15 omfatter: 
• Bygningens eksteriør. 
• Bygningens konstruksjon med tilhørende bygningsdeler. 
• Bygningens interiør med hovedstruktur, rominndeling og faste 
bygningselementer som trapper, dører, vinduer, glassmaleri, originale vegger, 
overflater med blant annet fliser og terazzogulv osv. 
• Svømmehallen med basseng, galleri og tønnehvelv, himling med overlysvinduer, 
samt alle overflater og elementer. 
• Skiftekabiner av malt tre, i svømmehallens første og andre etasje. 
• Inngangspart, foajé, venterom, alle trapperom. 
• Løst inventar som originale benker, bord, stoler osv, spesifisert i liste. 
 
Fredningen i henhold til lov om kulturminner § 19 omfatter: 
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• Trær og skulpturen ”Efter badet” 
• Arealet rundt bygningen 
 

 
 
Formålet med fredningen 
Formålet med fredning er å sikre Bislet bad som Kristianias første offentlige badeanstalt med 
innendørs svømmeanlegg, innviet 1. oktober 1920. Bislet bad ble oppført som en 
solitærbygning og er et arkitektonisk, kultur- og sosialhistorisk verdifullt anlegg med stor 
miljømessig betydning for hovedstaden. Med unntak av malingen fremstår bygningens 
eksteriør 
i dag tilnærmet uforandret fra åpningen. Fredningen av bygningens interiør og eksteriør skal 
sikre bevaring av bygningens opprinnelige arkitektoniske uttrykk. Både hovedstrukturen i det 
arkitektoniske utrykket og detaljeringen, så som vinduer og dører, materialbruk og overflater, 
skal opprettholdes. Fredningen skal sikre anleggets opplevelses og dokumentasjonsverdier. Det 
er en intensjon at fredningen av bygningen skal kunne forenes med videre drift som bad, slik at 
man også i fremtiden skal kunne oppleve en historisk badeanstalt. 
Formålet med fredningen er å sikre eiendommens kulturhistoriske verdier. Ny virksomhet må 
ta 



   11

hensyn til lokalenes kvaliteter, og en forståelse av de tålegrenser som defineres på bakgrunn av 
formålet med fredningen. Dette må gjenspeiles i både omfanget av tilpasninger og forventet 
slitasje knyttet til ny bruk. 
 
Fredningsbestemmelser 
De følgende fredningsbestemmelsene er fastsatt med hjemmel i lov om kulturminner § 15. 
Bestemmelsene gjelder i tillegg til kulturminnelovens bestemmelser om vedtaksfredede 
kulturminner fra nyere tid samt forskrift om faglig ansvarsfordeling. 
1. Riving 
    Det er ikke tillatt å rive bygningen, deler av denne eller konstruksjoner og bygningsdeler. 
2. Ombygging 
    Det er ikke tillatt å bygge om bygningens eksteriør eller interiør. Det innbefatter 

konstruksjon, rominndeling, faste bygningselementer og overflater. 
3. Inventar 
    Fredningen omfatter alt fast inventar i de fredede interiørene, samt løst inventar som er listet 
    opp ovenfor. 
4. Utskifting av materialer mm 
    Utskifting av bygningsdeler eller materialer, forandring av overflater eller annet arbeid 

utover vanlig vedlikehold på bygningens eksteriør eller i de interiører som omfattes av 
fredningen, er ikke tillatt. 

5. Tilbakeføring 
    Tilbakeføring til opprinnelig eller tidligere utseende kan tillates når det foreligger en avveiet, 
    kulturminnefaglig begrunnelse, og under forutsetning av at tiltaket kan gjøres på 

dokumentert 
    grunnlag og etter godkjennelse av forvaltningsmyndighet. 
6. Vedlikehold 
    Vedlikehold og istandsetting skal utføres med tradisjonelle materialer og metoder tilpasset 
     bygningens egenart og opprinnelige bygningstekniske løsninger, og på en måte som ikke 
     reduserer bygningens arkitektoniske og kulturhistoriske verdier. 
7. Området fredet etter §19 

Innenfor det fredede området må det ikke settes i verk tiltak eller bruksendring som kan 
forandre områdets karakter eller på annen måte motvirke formålet med fredningen. De 
eksisterende trærne skal bevares eller erstattes med nye trær når de går ut. Skulpturen kan 
flyttes, men skal ha en plassering på plassen foran hovedinngangen til Bislet bad. 

 
Følger av fredningen 
Fredningen medfører at det må søkes om tillatelse til å sette i verk alle typer bygningsmessige 
arbeider og utomhusarbeider utover vanlig vedlikehold innenfor det fredede området. Søknad 
om tillatelse skal sendes rette kulturminnemyndighet som avgjør om tiltaket kan iverksettes. Er 
det tvil om et tiltak er å anse som vanlig vedlikehold, skal rette kulturminnemyndighet 
kontaktes. 
Det grunnleggende prinsipp for det løpende vedlikehold av fredede bygninger er å bevare mest 
mulig av de opprinnelige eller eldre bygningselementene og detaljene som dører, vinduer, 
listverk, gerikter og overflatebehandling. Vedlikehold av fredede bygninger skal så langt som 
mulig skje i samsvar med opprinnelig teknikk, utførelse og materialbruk, og for øvrig i samsvar 
med fredningsbestemmelsene. 
Det er eier som har ansvaret for det løpende vedlikehold av fredede bygninger, anlegg og 
områder. Det er imidlertid anledning til å søke fylkeskommunen om tilskudd til vedlikehold og 
istandsettingsarbeider. Dersom krav i medhold av kulturminneloven § 15 a virker fordyrende 
på arbeidet, skal det gis helt eller delvis vederlag for utgiftsøkningen. 
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Byantikvarens vurdering av kulturminnet 
Bislet bad ble oppført for Kristiania kommune i perioden 1917-1920. Bislet bad var 
på 1920-tallet et av de mest avanserte og moderne badeanlegg i Norden. Bygningen er 
frittliggende og utgjør en vesentlig del av plassrommet ved Bislet stadion.  
Det er gjennom årenes løp gjort flere endringer ved badet, og de mest omfattende endringene i 
interiørene har skjedd i forbindelse med en stor rehabilitering av badet i årene 1986-87. 
Byantikvaren påpekte i forkant av denne rehabiliteringen, at interiørene ikke måtte endres, men 
derimot istandsettes og tilbakeføres etter antikvariske retningslinjer. Byantikvaren ble 
imidlertid ikke rådført i den videre rehabiliteringsprosessen og det ble utført en rekke uheldige 
endringer i interiørene. Totalt sett kan Bislet bads interiør og eksteriør karakteriseres som godt 
bevart i henhold til opprinnelig situasjon. Til tross for at en del endringer har blitt foretatt i 
senere år, vurderer Byantikvaren at Bislet bad er en bygning med høy bevaringsverdi. Badet 
representerer høy arkitekturhistorisk verdi og kulturhistorisk verdi som byens første offentlige, 
innendørs 
svømmehall. Det knytter seg tilsvarende betydelige verneinteresser til både eksteriøret og 
interiøret. 
 
Den videre behandling av fredningsforslaget 
I henhold til kulturminneloven § 22 nr. 3 skal forslaget legges frem for kommunestyret før 
vedtak om fredning treffes. Så snart perioden med offentlig ettersyn er utløpt, vil eventuelle 
innkomne merknader bli oversendt kommunen, ved Byrådsavdeling for byutvikling. 
Høringsuttalelsene og kommunestyrets behandling vil bli innarbeidet i en ny vurdering av 
fredningsforslaget i forbindelse med den avsluttende behandlingen hos Riksantikvaren. 
 

Bydelsdirektørens vurdering 
Bydelsdirektøren er enig med Byantikvaren i at Bislet bad, som byens første offentlige 
innendørs svømmehall, er en bygning med høy bevaringsverdi. Bydelsdirektøren har ingen 
kommentarer til omfanget av fredningsforslaget. Da høringsperioden ennå ikke er utløpt 
kjenner bydelsdirektøren ikke til andre høringsuttalelser i saken, men antar at de overveiende 
vil være positive til fredningsforslaget. Bydelsdirektøren antar imidlertid at eier vil kunne ha 
innsigelser til elementer i fredningsforslaget. Dersom eiers høringsuttalelse foreligger før 
bydelsutvalgets behandling av saken vil denne bli ettersendt bydelsutvalgets medlemmer.  
 
Bydelsdirektørens forslag til vedtak 
Bydelsutvalget er enig med Byantikvaren i at Bislet bad, som byens første offentlige innendørs 
svømmehall, er en bygning med høy bevaringsverdi. Bydelsutvalget har derfor ingen 
kommentarer til omfanget av fredningsforslaget.  
 
 
Tone Frønes 
Bydelsdirektør 
 
 
 
 
Vedlegg:  
Høringsdokument fra Byantikvaren 
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Sak 14/09    Navnsetting av gate - Cathinka Guldber gs gate - krav om 
tilleggsopplysninger  

 
Arkivsak: 200801480 
Arkivkode: 011.4 
Saksbehandler: Sylvi Sæther 
 
Saksgang Møtedato Saknr 
Oppvekst- og kulturkomiteen 25.03.09 14/09  
Bydelsutvalget 31.03.09 44/09  
 
NAVNSETTING AV GATE - CATHINKA GULDBERGS GATE - KRA V OM 
TILLEGGSOPPLYSNINGER  
 
Sammendrag: 
Bydelsutvalget vedtok 26.08.2008 å navnsette stikkvei inn til høyre fra Lovisenberggata mot 
kirken for Cathinka Guldbergs gate. Vedtaket ble sendt til Byrådsavdeling for kultur og 
utdanning 24.10.2008.  
Byrådsavdelingen påpeker i brev av 17.12.2008 flere forhold som må avklares før 
bydelsutvalgets vedtak av 26.08.2008 eventuelt kan godkjennes. 
 
Tidligere vedtak i saken: 
Bydelsutvalget vedtok 26.08.2008 følgende: 

1. Bydelsutvalget vedtar å navnsette stikkvei inn til høyre fra Lovisenberggata mot kirken 
for Cathinka Guldbergs gate. Navnet gis som en heder til Cathinka Guldberg. Hun 
etablerte den første sykepleieutdanningen i landet i 1868, og ledet i 51 år av sitt liv 
Diakonissehuset som i 22 år hadde landets eneste sykepleieutdanning. Det er i år 140 år 
siden utdanningen ble etablert. 

2. Institusjoner / hus som ligger i denne stikkveien og som i dag har adresse til 
Lovisenberggata, vil få ny adresse til Cathinka Guldbergs gate. 

3. Tidligere vedtak om at vei mellom Anton Schjøths gate og Vallegata, parallelt med 
Pavelsgate fikk navnet Cathinka Guldbergs vei omgjøres. Ingen beboere i denne veien 
blir berørt med adresseendringer da de har adresse til Vallegata. 

4.    Bydelen har registrert at det kan være behov for navnsetting av følgende områder i 
bydelen: Trekantplassen (plassen ved rundkjøringen Maridalsveien/Fredensborgveien ), 
Damplass (plassen på hjørnet Damstredet/ Akersveien ), Bislettrundkjøringen ved 
Bislett og plassen på hjørnet Sognsveien/Thulstrups gate. Ingen av disse har noe formelt 
navn angitt i Oslo kommunes kartverk. Trolig er det også flere områder i bydelen som 
kunne vært navnsatt. Bydelen vil i løpet av høsten ta initiativ til at det blir utlyst 
navnsettings-konkurranse for ovennevnte plasser. 

 
Saksframstilling: 
I følge brev fra Byrådsavdeling for kultur og utdanning er det behov for følgende 
tilleggsopplysninger / vurderinger før bydelsutvalgets vedtak eventuelt godkjennes: 
 
” Vedtakspunkt 1 
Det fremgår ikke av vedtaket om stikkveien som navnsettes Cathinka Gulbergs vei tidligere er 
navnsatt. Vi finner ikke navn ved søk i kartmateriale for det aktuelle området, men presiserer at 
resultatet av vårt søk er heftet med usikkerhet siden det ikke følger noe kartutsnitt/avmerking 
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av den aktuelle stikkveien. Vi må be om å få tilsendt nødvendig informasjon/avmerkning for 
den aktuelle stikkveien, herunder om stikkveien er tidligere navnsatt. 
 
Vedtakspunkt 2 
Det fremgår at institusjoner/hus som ligger i denne stikkveien og som i dag har adresse til 
Lovisenberggata, vil få ny adresse Cathinka Gulbergs vei. Det er ikke opplyst hvor mange dette 
gjelder eller om navneendringen eventuelt kan oppfattes å ha betydelige ulemper for noen av de 
som berøres. Dette bør opplyses i saken. 
 
Vedtakspunkt 3 
Vedtaket om at vei mellom Anton Schjøts gate og Vallegata, parallelt med Pavels gate gitt 
navnet Cathinka Gulbergs vei omgjøres. Det er opplyst at ingen beboere blir berørt av 
adresseendingen da de har adresse Vallegata. Det er ikke opplyst hvorfor beboerne i den 
aktuelle veien ikke har adresse Cathinka Gulbergs vei. Det er heller ikke opplyst om den 
aktuelle veien eventuelt vil bli uten navn etter navneendringen. Det bør redegjøres for disse 
forhold i saken. Det følger ikke vedlagt kartutsnitt med avmerking av den aktuelle veien. 
 
I § 6 Vilkår for navneending i Instruks for navnsetting av gater, veier og plasser m.v. i Oslo 
vedtatt av Oslo bystyre 30.08.2008 sak 488/2000, fremgår det at endring på gater, veier, plasser 
m.v. bare må foretas der eksisterende navn innebærer betydelig praktisk ulempe. Vi kan ikke se 
at det i tilknytning til bydelsutvalgets vedtak er redegjort for dette vilkåret. Vi har forståelse for 
argumentasjonen for navnsettingen (vedtakspunkt 1), men så vidt vi kan forstå er nåværende 
Cathinka Gulbergs vei i samme område. Vi tar forbehold siden ikke avmerkning på kartutsnitt 
fulgte saken. 
 
Konklusjon: 
Dersom bydelsutvalget ikke kan anføre betydelig praktisk ulempe knyttet til nåværende 
navnsetting av Cathinka Gulbergs vei, ligger vedtaket om navneendring utenfor bydelsutvalgets 
myndighetsområde. Saker om navneending som faller utenfor bestemmelsen i § 6 Vilkår for 
navneending i Instruks for navnsetting av gater, veier og plasser m.v. i Oslo vedtatt av Oslo 
bystyre 30.08.2008 sak 488/2000, må forelegges Oslo bystyre til avgjørelse. Saker om 
navneendring som skal fremmes for Oslo bystyre må inneholde de opplysningen vi har listet 
opp i punktene ovenfor. 
 
Byrådsavdeling for kultur og utdanning foretar ikke eventuell underretning om bydelsutvalgets 
vedtak før nærmere opplysninger/vurderinger foreligger, herunder at det foreligger en endelig 
avklaring når det gjelder spørsmålet om vedtaket er fattet i h.h.t. bestemmelsene i § 6 Vilkår for 
navneending i Instruks for navnsetting av gater, veier og plasser m.v. i Oslo. ” 
 
Konklusjon:  
På bakgrunn av krav om tilleggsopplysninger / vurderinger i saken, anbefaler bydelsdirektøren 
at denne saken tas opp til ny behandling sammen med de øvrige navnesaker i bydelen som 
bydelsutvalget har bedt om. Bydelsdirektøren er av den oppfatning at det ikke foreligger 
”betydelig praktisk ulempe knyttet til nåværende navnsetting”, noe som tilsier at eneventuell  
navneendring må forelegges Oslo bystyre. 
 
Bydelsdirektørens forslag til vedtak 
Bydelsutvalget tar saken til foreløpig orientering, og ber om at saken tas til ny behandling når 
tilleggsopplysninger er innhentet. 
 
Tone Frønes 
bydelsdirektør 
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Sak 15/09    Vold i nære relasjoner  
 
Arkivsak: 200802062 
Arkivkode: 321 
Saksbehandler: Børge Njå 
 
Saksgang Møtedato Saknr 
Helse- og sosialkomiteen 24.03.09 19/09  
Eldrerådet 24.03.09 16/09  
Ungdomsrådet 24.03.09 8/09  
Oppvekst- og kulturkomiteen 25.03.09 15/09  
Bydelsutvalget 31.03.09 53/09  
 
 
VOLD I NÆRE RELASJONER  
 
Sammendrag: 
 
Som ledd i Regjeringens handlingsplan ”Vendepunkt” (2008-2011) oppfordres kommunene og 
politikerne og hjelpeapparatet lokalt til å lage egne handlingsplaner for å forebygge vold i nære 
relasjoner, og gi et bedre tilbud til de som utsettes for det.  
 
Saksframstilling: 
 
Vold i nære relasjoner rammer hardt og har alvorlige følger for de som opplever den. Volden 
innebærer minst en tredelt krenkelse. For det første er både den fysiske og den psykiske volden 
som utøves ofte rå og brutal. For det andre innebærer den et tillitsbrudd, fordi den utøves av 
et menneske som en i utgangspunktet har et nært forhold til. Og for det tredje foregår den ofte 
på et sted der en skal føle seg trygg – i eget hjem. Desto større blir derfor overgrepet mot den 
som blir utsatt. Vold i nære relasjoner er alvorlig kriminalitet, kan gi store helseskader og er et 
brudd på grunnleggende menneskerettigheter. Volden innebærer alt fra enkelthendelser til 
langvarig og omfattende mishandling. Den rammer barn, kvinner og menn i alle aldre, og både 
kvinner og menn kan være voldsutøvere. 
 
Gjennom tiltakene i denne handlingsplanen vil regjeringen styrke innsatsen. Dersom en skal 
klare å bekjempe vold i nære relasjoner, er det ikke tilstrekkelig å styrke tilbudet til ofrene etter 
at 
volden har funnet sted. Man må forebygge og bekjempe alle former for vold i nære relasjoner 
gjennom flere tilnærminger: 
 
A. Ofre for vold i nære relasjoner skal sikres nødvendig hjelp og beskyttelse. 
B. Voldsspiralen skal brytes ved å styrke behandlingstilbudet til voldsutøvere. 
C. Ofre for vold i nære relasjoner skal gis tilbud om tilrettelagte samtaler med voldsutøver 
(restorative justice). 
D. Samarbeidskompetansen og kunnskapen i hjelpeapparatet skal styrkes. 
E. Forskning og utviklingsarbeid skal iverksettes og videreføres. 
F. Vold i nære relasjoner skal gjøres mer synlig. 
G. Vold i nære relasjoner skal forebygges gjennom holdningsendringer. 
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Handlingsplanen er et ledd i innsatsen for å bekjempe vold i nære relasjoner, en innsats som 
også 
innbefatter handlingsplaner og strategier som er igangsatt for å bekjempe seksuelle og fysiske 
overgrep mot barn, seksuelle overgrep (voldtekt), tvangsekteskap og kjønnslemlestelse. 
Initiativene supplerer hverandre og skal sikre en helhetlig innsats mot vold.  
 
Når det gjelder tiltak for å bekjempe seksuelle og fysiske overgrep mot barn, er dette nedfelt i 
planen Strategi mot seksuelle og fysiske overgrep mot barn (2005-2009). Fokus er på 
forebygging, avdekking av overgrep, bistand og behandling, kompetanseheving og forskning. 
Tiltakene følges opp av Barne- og likestillingsdepartementet, andre tiltaksansvarlige 
departementer og deres underliggende etater.  
 
Tvangsekteskap og kjønnslemlestelse kan anses som ulike former for æresrelatert vold. 
Regjeringen har valgt å utarbeide egne handlingsplaner for bekjempelse av tvangsekteskap og 
kjønnslemlestelse. En ny Handlingsplan mot tvangsekteskap for perioden 2008-2011 ble lagt 
frem 29. juni 2007. Den gir en samlet presentasjon av hvordan regjeringen vil styrke og 
videreutvikle innsatsen mot tvangsekteskap. Planen inneholder både forebyggende tiltak og 
hjelpetiltak. Regjeringen vil legge frem en Handlingsplan mot kjønnslemlestelse som skal 
gjelde for perioden 2008-2011. Denne planen vil inneholde tiltak som kan forbedre og 
samordne det offentliges innsats for å hindre at kjønnslemlestelse finner sted. 
 
Seksuelle overgrep er særlig krenkende for den som utsettes for det. Regjeringen har derfor 
nedsatt et utvalg som utreder situasjonen for personer som har vært utsatt for voldtekt 
(Voldtektsutvalget). Utvalget skal blant annet vurdere forebyggende tiltak og tiltak som skal 
bidra til at ofrene blir møtt av offentlige instanser på en bedre og mer samordnet måte. Utvalget 
skal levere sin utredning 24. januar 2008. Utredningen vil bli sendt på høring og utvalgets 
forslag til tiltak vil bli fulgt opp av Justisdepartementet i samarbeid med andre berørte 
departementer. 
 
Sammenheng mellom bruk av rusmidler og vold er godt dokumentert. En restriktiv ruspolitikk 
og et styrket rusbehandlingstilbud vil dermed være viktig for kriminalitetsbekjempelsen. 
Opptrappingsplanen for rusfeltet ble lagt frem for Stortinget som en del av St.prp. nr. 1 (2007–
2008) for Helse- og omsorgsdepartementet. Planen vil gjelde til og med 2010. 
 
Bystyret vedtok i 2007 en plan for forebyggelse og bekjempelse av vold mot barn i nære 
relasjoner der punkt 4 i vedtaket lyder slik: 
”Bystyret bes påse at det i alle bydeler utarbeides handlingsplaner med konkret sett av 
virkemidler som sikrer hjelp og støtte til barn utsatt for vold fra nære voksne.” 
I budsjett 2009 utvider byrådet innsatsen til å gjelde hjelp til barn og unge i en vanskelig 
livssituasjon. Konkret vil byrådet følge opp at alle bydeler har utviklet planer med tiltak for å 
fange opp å gi tilbud til barn og unge med rusmisbrukende og psykisk syke foresatte, eller som 
lever med vold i familien. Det er et uttalt mål at bydelen sørger for å utvikle samordnende 
planer for bistand til barn med spesielle behov. 
 
Helse- og velferdsetaten har bedt alle bydelene om å utpeke en koordinator som har 
hovedansvar for å drive sistnevnte planarbeid for barn og unge i vankelige livssituasjoner. 
Oppvekstseksjonen har valgt en fagkonsulent som representerer bydelen i dette arbeidet, og 
denne skal delta i Helse- og velferdsetatens samlinger for dette arbeidet. 
 
 
Bydelen arbeider i dag med problematikken på flere plan. Her kan nevnes: 
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Bydelens barnevern har ansatte som har gått gjennom et opplæringsprogram våren 2007 med 
tanke på å best kunne ivareta de familier hvor vold er et problem. 
 
Bydelen samarbeider med Alternativ til vold (ATV), samt Vern for eldre. ATV er et 
behandlings- og kompetansesenter på vold, med særlig vekt på vold i nære relasjoner. Vern for 
eldre er et tilbud til eldre som står i fare for eller er utsatt for overgrep. Tjenesten er en del av 
kommunens trygghetsskapende tilbud og skal hjelpe eldre over 62 år i hjemmet eller i 
institusjon. 
 
På grunnlag av de punktene som Regjeringen har lagt til grunn for arbeidet, føringene fra 
bystyret, samt det pågående arbeidet i bydelen, ønsker Bydel St. Hanshaugen å utarbeide en 
handlingsplan som tar for seg alle sider ved vold i nære relasjoner. En slik handlingsplan 
forutsetter et nært samarbeid med store deler av bydelens tjenesteapparat. For å best kunne 
utvikle og å kvalitetssikre det videre arbeidet er det fra bydelens side ønskelig å opprette en 
arbeidsgruppe bestående av tre koordinatorer som representerer hver av disse arbeidsfeltene, 0-
18, 18-67, 67+. Denne gruppen har til ansvar å fremlegge en helhetlig plan for arbeidet innen 
september 2009, samt å kvalitetssikre at dette arbeidet blir prioritert fremover. 
 
I denne handlingsplanen vil det bli lagt vekt på å utarbeide gode rutiner for å: 

- avdekke vold i nære relasjoner. 
- sikre nødvendig hjelp og beskyttelse til ofre for vold. 
- gi et behandlingstilbud til voldsutøvere for på den måten å bryte etablerte 

handlingsmønstre. 
- etablere tverrfaglige og tverrseksjonelle samarbeidsfora for å best å kunne arbeide 

helhetlig med de familier/personer som opplever vold i nære relasjoner. 
- utvikle kompetanse blant de ansatte. 

 
 
Bydelsdirektørens forslag til vedtak 
Bydelsutvalget ber bydelen utarbeide en samordnet handlingsplan, samt å kvalitetssikre det 
videre arbeidet. Planen skal bygge på regjeringens ulike handlingsplaner som nevnt ovenfor, 
føringer som har kommet fra bystyret, i tillegg til eksisterende arbeid i bydel. 
Handlingsplanen legges frem for Bydelsutvalget i september 2009. 
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Sak 16/09    Klubbhus for Oslo Idrettslag  
 
Arkivsak: 200900468 
Arkivkode: 175.1 
Saksbehandler: Sylvi Sæther 
 
Saksgang Møtedato Saknr 
Råd for funksjonshemmede 23.03.09 10/09  
Ungdomsrådet 24.03.09 9/09  
Oppvekst- og kulturkomiteen 25.03.09 16/09  
Bydelsutvalget 31.03.09 45/09  
 
 
KLUBBHUS FOR OSLO IDRETTSLAG  
 
Sammendrag: 
I AU-møtet 19.02.2009 ba Høyre om sak om klubbhus for Oslo Idrettslag til møtet i 
bydelsutvalget 31.03.2009. 
Oslo Idrettslag leide klubblokale i Nordre Sving Bislett i perioden 1964 – 2004, det vil si i 40 
år. I forbindelse med riving av gamle Bislett og bygging av nåværende anlegg skulle Oslo 
kommune bistå de idrettslag som hadde lokaler på Bislett med nye klubblokaler.  
Oslo Idrettslag leier nå et lite lokale på Jordal. Idrettslaget opplyser at dette ikke dekker deres 
behov, og at det er langt mindre og dårligere enn det de hadde på Bislett inntil 2004. Siden de 
mistet lokalene på Bislett i 2004 opplyser idrettslaget at de også har leid Bjørnehuset på St. 
Hanshaugen ca 20 ganger årlig.  
Oslo Idrettslag (den gang Kristiania Idrætsforening) ble stiftet i 1893. Oslo Idrettslag er et av 
landets eldste idrettslag og har hatt tilknytning til området i nåværende Bydel St. Hanshaugen. 
Oslo Idrettslag har et sterkt ønske om fortsatt å ha tilknytning til Bydel St. Hanshaugen. Deres 
primære ønske nå er å kunne bruke Bjørnehuset som klubblokale, uten at dette går på 
bekostning av andre brukergrupper av huset. 
 
Saksframstilling: 
Oslo Idrettslag har gjennom snart 116 år vært et av byens og landets beste idrettslag i sine 
hovedgrener friidrett, skøyter, svømming og håndball. De har blant annet vunnet over 1000 
norgesmesterskap. 
 
Idrettslaget har også hatt verdensmestere og olympiske mestere. Idrettslagets største 
administrator og profil gjennom tidene, Martinus Lørdahl, var en pioner også ved etableringen 
av Bislett som idrettsarena. Plassen bak hovedtribunen er som kjent oppkalt etter han, Martinus 
Lørdahls plass.  
Den 08.11.2008 arrangerte Oslo Idrettslag i samarbeid med Bislett-Alliansen en markering av 
at det denne dagen var 100 år siden Bislett ble anlagt som idrettsplass, stadion kom senere. 
Markeringen var sterkt sentrert om Martinus Lørdahl som initiativtaker og iverksetter. Det ble 
allerede fra oppstarten på Bislett i sesongen 1907/08 etablert en kunstløpsskole, ”Lørdahl-
skolen”. Denne eksisterer fortsatt i lagets regi og har i dag tilhold i Ungdomshallen på Jordal. 
Martinus Lørdahl var Oslo Idrettslags formann i en årrekke tidlig på 1900-tallet og er en av 
norsk idretts største pionerer gjennom tidene.  
 
Barne- og ungdomsarbeidet i Oslo Idrettslag er betydelig. Oslo Idrettslags årsrapporter for 
2007/08 viser at Oslo Idrettslag hadde 751 medlemmer. Av disse var 467 under 12 år.  
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Svømmeavdelingen har ca. 100 aktive og driver Svømmeskolen som har omlag 600 deltakere 
pr. år og forventer en økning til 650-700 i 2009. Svømmeaktivitetene drives på Sogn Bad og 
NIH. 
Kunstløp har ca. 40 aktive. Skøyteskolen ,"Lørdahl-skolen", har omlag 170 deltakere. Arenaene 
for kunstløp er i Ungdomshallen på Jordal, Grünerhallen og Lørenhallen. 
Oslo Idrettslag mener at dersom de får et tilfredsstillende klubblokale med kontorfunksjon, vil 
lagets etablerte aktiviteter kunne økes betraktelig. 
 
Oslo idrettslag har stort behov for et fast klubbhus. De synes ikke de har fått tilbud om et 
erstatningslokale som kan sammenlignes med det de hadde på Bislett. Lokalet de har på Jordal 
er for lite for dette idrettslaget.  

 
Ut fra flere omstendigheter, ikke minst på grunn av leiekostnader knyttet til nye lokaler på 
Bislett, søkte Oslo Idrettslag om å få leie Bjørnehuset.  
 
I bydelens møte med leder av hovedstyret i Oslo Idrettslag ble det presisert at idrettslaget 
primært ønsker en vanlig leieavtale som gjør det mulig for dem å bruke hovedhuset 
Bjørnehuset, med lite kjøkken, utleierom, kontor, toalett. 
Idrettslaget ønsker mulighet til å plassere sin premiesamling som i dag står nedpakket. Spesielle 
sikkerhetsforanstaltninger, skap, utstyr må i så fall etableres og installeres for å sikre lagets 
verdifulle premiesamling.  
Lokalene kan fortsatt leies ut til andre korttids-leietakere utenom de tidene Oslo Idrettslag 
disponerer lokalene.  
Bygning med Friluftsetatens driftsutstyr og maskiner ville ikke bli berørt av en slik avtale. 
Oslo Idrettslag har også tilbudt seg å stå for den øvrige utleie av Bjørnehuset, dersom det ble et 
krav.  
 
Friluftsetaten som forvalter Bjørnehuset har i sitt svar på søknad fra Oslo Idrettslag om å få leie 
Bjørnehuset vektlagt at  
”Bjørnehuset benyttes i dag i utstrakt omfang til kortvarige arrangementer som barnedåp, 
konfirmasjoner og andre store høytider for den enkelte leietaker. Friluftsetaten  mener at 
tilbudet som gis gjennom dagens praksis, når langt flere Oslobeboere, enn om Bjørnehuset 
leies ut til en leietaker som forestår eventuell videre utleie når de selv ikke benytter lokalene”. 
 
Friluftsetaten og deres entreprenører benytter i tillegg deler av fasilitetene tilhørende 
Bjørnehuset som lagerplass for driftsutstyr og maskiner.  
Friluftsetaten opplyser også at i henhold til Oslo kommunes juridiske strategi ville et langvarig 
utleieforhold måtte utlyses for å la alle eventuelt interesserte melde seg.  
Friluftsetaten opplyser at deres vurdering i saken er forankret hos overordnet byrådsavdeling. 
 
Oslo Idrettslag har en ambisjon om å styrke og ekspandere sin virksomhet innenfor skøyter og 
svømming, også svømmeskolen og ”Lørdahl-skolen.” Idrettslaget har allerede tatt grep for å 
muliggjøre dette. Men en vesentlig forutsetning for en slik satsing er å kunne samle laget igjen i 
egnede klubblokaler. Lokalene på Jordal, som er på 26 kvadratmeter, tilfredsstiller ikke de krav 
som idrettslaget mener de må ha lov til å fremme for å få et erstatningslokale som er mer i 
samsvar med det lokalet de leide på  Bislett. 
Oslo Idrettslag mener at Bjørnehuset ville gi dem mulighet til å drive sitt sosialt verdifulle 
arbeid med barn og idrettsungdom innenfor sentrum/sentrumsnære deler av byen også i årene 
som kommer.   
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Oslo Idrettslag presiserer at det er det sosialt verdifulle arbeidet med barn og idrettsungdom  
som de i første rekke vil fremheve som argumentasjon for å søke om klubblokaler i 
Bjørnehuset og ikke primært lagets historiske ”storhetstid.” Deres idrettslige og sosialt viktige 
arbeid vil være en viktig jobb å gjøre også i årene framover. Oslo idrettslag ønsker fortsatt å 
drive sine idrettsgrener med utgangspunkt i Bydel St. Hanshaugen  som sitt naturlige 
”hjemsted.” 
 
Bydelsdirektørens vurdering: 
Ettersom Oslo kommune i forbindelse med riving av gamle Bislett og bygging av nåværende 
anlegg skulle bistå de idrettslag som hadde lokaler på Bislett med nye klubblokaler, anbefaler 
bydelsdirektøren at det bør drøftes om en slik utlysing som Friluftsetaten viser til er nødvendig 
i dette tilfellet. Dette fordi Oslo Idrettslag selv mener at de ikke har blitt tilbudt et 
erstatningslokale som kan sammenlignes med det lokale de hadde på Bislett. Dersom denne 
vurderingen legges til grunn, vil et nytt tilbud til Oslo Idrettslag om å leie Bjørnehuset, kunne 
unndras en slik utlysing, da en slik leieavtale ville være et tilbud om erstatningslokale etter 
lokalet på Bislett. 
 
Oslo Idrettslag er et stort idrettslag med mange medlemmer. De utfører et betydelig 
folkehelsearbeid gjennom sine idrettstilbud og sitt sosiale arbeid for barn og unge i bydelen og 
byen. Gjennom dette arbeidet bidrar de også til at idrettsungdom blir gode modeller for barn og 
unge i Oslo.  
 
Oslo Idrettslag har gjennom sine snart 116 år hatt en sterk tilknytning til Bydel St. Hanshaugen. 
Oslo Idrettslag ønsker fortsatt å ha tilknytning til denne bydelen. Bydelsdirektøren mener det er 
positivt for bydelen at dette idrettslaget fortsatt gis en mulighet til å være ”forankret” i Bydel 
St. Hanshaugen. 
 
Bydelsdirektøren anbefaler at Oslo kommune går i dialog med Oslo Idrettslag med tanke på å 
etablere en leieavtale i Bjørnehuset som forvaltes av Friluftsetaten for på denne måten å bidra 
til et erstaningslokale som samsvarer mer med det lokalet idrettslaget leide på Bislett inntil 
2004. 
 
 
 
Bydelsdirektørens forslag til vedtak 
Bydelsutvalget anmoder Byrådsavdeling for næring og idrett og Byrådsavdeling for miljø og 
samferdsel om å vurdere en løsning for Oslo Idrettslag som gir dem en leieavtale i Bjørnehuset 
på St. Hanshaugen. 
 
 
 
Tone Frønes 
bydelsdirektør 
 
 
 
Trykte vedlegg: Brev fra Oslo Idrettslag til Oslo kommune av 23.06.08 
                           Brev fra Friluftsetaten til Oslo Idrettslag av 15.09.08 
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Sak 17/09    Kvalitet på barnehagens uteområde  
 
Arkivsak: 200900515 
Arkivkode: 323 
Saksbehandler: Gøril Pedersen 
 
Saksgang Møtedato Saknr 
Oppvekst- og kulturkomiteen 25.03.09 17/09  
Bydelsutvalget 31.03.09 48/09  
 
KVALITET PÅ BARNEHAGENS UTEOMRÅDE  
 
Sammendrag: 
Utfordringen med å etablere barnehager i indre bykjerne er utearealets størrelse i forhold til 
barnehagens størrelse. Barnehagens anbefalte norm for uteareal er ca. 6 ganger netto areal for 
lek og opphold inne. Bydelsoverlegen, Nærmiljøseksjonen og Barnehageseksjonen samarbeider 
tett i plansaker/reguleringssaker der barnehager er en del av saken, og også i mulighetsstudier 
for etablering av barnehage. Nettopp med sikte på å ivareta et best mulig lekemiljø for barn, 
ved å se  på helheten av hvert enkelt barnehageprosjekt. 
 
Saksframstilling: 
Det vises til bydelsutvalgets behandling av sak 181/08 – oktober 2008. 
 
Hvordan utelekeplassen utformes er meget viktig for å få et godt lekemiljø, og det må en 
grundig planlegging til. Et godt tilrettelagt miljø skal ha en beliggenhet og et utstyr som gjør 
det tilgjengelig for alle barn uavhengig alderstrinn, og også for barn med funksjonshemming.  
 
Det er stor forskjell på hvordan lek arter seg i de ulike aldersgruppene, så derfor skiller en noe 
mellom spesielt tilrettelagte områder for småbarn kontra større barn. Skillet baserer seg også på 
en skjerming i forhold til soving/hvilig for de aller minste. 
 
Utelekeplassen skal gi mulighet for utfoldelse innenfor ulike aktivitetskategorier, og innenfor 
disse kategoriene bør det være utfordringer som setter økende krav til barn. Lek er en prosess 
som utvikles hele tiden. 
 
Barnehagens anbefalte norm for uteareale er ca. 6 ganger netto areal for lek og opphold inne. 
Bydelen har, gjennom både barnehagemyndighetens- og bydelsoverlegens regelverk, mulighet 
til å gi dispensasjon fra uteareal-normen ved etablering av barnehager. Her er det viktig å se på 
uteområdets egnethet, som må utformes slik at alle aldersgrupper barn opplever fysiske 
utfordringer som fremmer lek, læring og omsorg. 
 
Det er gitt dispensasjon fra uteareal-normen ved noen nyetableringer; Schwensensgate- og  
Melkeveien barnehage, der bruk av alternative løsninger er lagt til grunn for dette. Begge disse 
barnehagene ligger nær parken på St. Hanshaugen, som ble definert som en alternativ løsning 
til uteområdet. 
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I mars 2007 sendte daværende BU-leder et brev til Byrådsavdelingen for barn og utdanning 
(BOU) der han pekte på at utearealnormen for barnehager i indre bykjerne var urealistiske (se 
vedlegg). 
 
I januar 2008 ble det avholdt et møte mellom Bydelen Frogner; Bydel ST. Hanshaugen, Plan- 
og bygningsataten, Omsorgsbygg Oslo KF og den gang BOU, for nettopp å diskutere krav til 
barnehagens uteområde. Det ble konkludert med at det er meget utfordrende å etablere 
barnehager i indre bykjerne, og at det er viktig å se på helheten ved hvert enkelt 
barnehageprosjekt. Bruk- og sambruk av friareal, uteområdets fysiske tilknytning til selve 
barnehagelokalet og hvilke praktiske løsninger som kan tenkes. 
 
 
 
 
 
Bydelsdirektørens forslag til vedtak 
Bydelsutvalget tar saken til orientering. 
 
 
 
Tone Frønes 
Bydelsdirektør 
 
 
 
 
Vedlegg 1 
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Sak 18/09    St. Hanshaugen helsestasjon - statusra pport  
 
Arkivsak: 200900523 
Arkivkode: 026 
Saksbehandler: Børge Njå 
 
Saksgang Møtedato Saknr 
Helse- og sosialkomiteen 24.03.09 20/09  
Ungdomsrådet 24.03.09 10/09  
Oppvekst- og kulturkomiteen 25.03.09 18/09  
Bydelsutvalget 31.03.09 51/09  
 
 
ST. HANSHAUGEN HELSESTASJON - STATUSRAPPORT  
 
Sammendrag: 
 
Helsestasjons- og skolehelsetjenestens formål er en helsefremmende og primærforebyggende 
innsats for å fremme barns fysiske, psykiske og sosiale helse, samt å forebygge sykdom og 
skader hos barn. Helsestasjonstilbudet består av helseundersøkelser, råd og veiledning knyttet 
til barnets utvikling og foreldrenes rolle overfor barnet, samt vaksinering. Det omfatter også å 
iverksette et tilbud om utvidet støtte og hjelp ved behov. Det gis tilbud om fysioterapi og 
ergoterapi til barn med aktuelle behov.  
For å oppnå effekt på befolkningsnivå er det viktig med høy brukeroppslutning. 
 
Saksframstilling: 
 
Virksomhetens forankring i lovverket   
Helsestasjons- og skolehelsetjenesten er hjemlet i Lov om helsetjenesten i kommunene § 1-3, 
første avsnitt,pkt.1. Sosialdepartementets forskrifter av 23.11.83 om helsestasjonsvirksomhet 
og skolehelsetjeneste. Veileder for helsestasjons- og skolehelsetjenesten (IK 2617) og Veileder 
for svangerskapsomsorg i kommunehelsetjenesten.  
Andre sentrale lover for tjenestene er Lov om vern mot smittsomme sykdommer 
(smittevernloven)  og Lov om helsepersonell 
Det smitteforebyggende arbeid er hjemlet i ”Lov om helsetjenesten i kommunen” og utøves 
spesielt herunder i henhold til  ”Lov om vern mot smittsomme sykdommer” med forskrifter om 
tuberkulosekontroll. 
 
Helsestasjons- og skolehelsetjenesten vektlegger fokus på metoder og prosesser som gjør 
foreldre, barn og unge i stand til å selv påvirke faktorer som fremmer deres helse, trivsel og 
mestring. 
Nasjonale føringer for folkehelsearbeidet er innsats mot kostrelaterte sykdommer, astma/ 
allergi plager, sykdommer som følge av innaktivitet, stress, røyk, rus og psykososiale 
problemer.  
Dette er helseopplysning og veiledning som skal tilbys i det generelle helsestasjonstilbudet til 
hele befolkningen. Helsestasjonstjenesten omfatter hjemmebesøk og oppsøkende virksomhet. 

 
 
Aktiviteten ved helsestasjonen er delt inn i følgende områder. 

• Helsestasjonstjeneste og basisvaksinasjon  
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• Skolehelsetjeneste og basisvaksinasjon  
• Helsestasjon for ungdom  
• Svangerskapsomsorg med jordmor  
• Fysioterapitjenester og ergoterapitjenester  
• Smittevernarbeid med lege og helsesøster 
• Salg av tjenester til reisevaksinering og rådgivning (selvfinansierende) 

 
Faglige anbefalinger for helsestasjonstjenesten er gitt av Statens helsetilsyn og gjeldende 
lovverk. Bydelens rammer ligger til grunn for omfanget av det aktuelle tjenestetilbudet.  

 
Bemanningen er i 2009  17,6 årsverk fordelt på:  
1,0 årsverk leder  
0,5 årsverk fagansvarlig i helsestasjons- og skolehelsetjensten 
5,3 årsverk helsesøster helsestasjon  
2,9 årsverk helsesøster skolehelsetjeneste til 6 barne- og ungdomsskoler  
0,5 årsverk merkantil skole 
0,6 årsverk helsesøster til  4 videregående skoler 
0,2 årsverk helsestasjon for ungdom 
1,3 årsverk jordmor  
0,7 årsverk familieterapeut 
1,0 årsverk barneergoterapeut, 1,0 årsverk barnefysioterapeut  
1,3 årsverk helsesekretær 0,8 årsverk hjelpepleier  
0,5 årsverk helsesøster smittevern og reisevaksinering 
 
Det kjøpes legetjenester (avtale med fastlegene) tilsvarende (ca. 0,55 årsverk  til 
helsestasjonsvirksomhet, 0,5 årsverk til 6 barne- og ungdomsskoler  og 0,2 årsverk til 
helsestasjon for ungdom) .  
 
Helsestasjonen tilbyr et revidert helsestasjonsprogram i forhold til nasjonale veileder og 
forskrifter for tjenesten. 
Aktuelt program 2009 i forhold til ca. 600 nye fødselsmeldinger årlig.  
Tidspunkt Tilbud fra helsestasjonen  Supplert tilbud til utsatte grupper Fagperson 
2 uker Hjemmebesøk innen 14 dgr. 

til alle som har født   
Ekstra konsultasjon  ved behov   Helsesøster 

4 uker Barselgruppe  Helsesøster 
6 uker Helseundersøkelse   Lege 
7 uker 
 

Samtale hos helsesøster med 
fokus på psykisk helse 

Ekstra samtaler ved spesielle behov. Helsesøster 

3 mnd Helseundersøkelse, 
helseopplysning og 
veiledning. Vaksinasjon. 
 

 Helsesøster 

5 mnd Helseundersøkelse, 
helseopplysning og 
veiledning. Vaksinasjon. 
 

 Helsesøster 

6 mnd Helseundersøkelse hos lege.  Lege 
7-8 mnd Helseundersøkelse, 

helseopplysning og 
veiledning.  

 
 

Helsesøster 

12 mnd Helseundersøkelse, 
helseopplysning og 
veiledning. Vaksinasjon 
 

 Lege 
Helsesøster 
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15 mnd Helseundersøkelse, 
helseopplysning og 
veiledning. Vaksinasjon 
 

 Helsesøster 

2 år Helseundersøkelse hos lege  
 

Lege  

3 år  Oppfølgning fremmedspråklige barn ved 
behov 

Helsesøster 

4 år Helseundersøkelse, 
helseopplysning og 
veiledning. Språk 4 

 Helsesøster 

 
Barnebefolkningen 0-5 år i 2008 

Helsestasjonen har de siste to årene mottatt ca. 600 fødselsmeldinger årlig. Ved 2 års alder er 
det ca. 330 barn og ved 4 år ca. 300 barn. Det meste av helsekontrollene utføres i løpet av det 
første  
1 ½ årene. Ca. 200 barn flytter inn til bydelen og ca. 500 barn flytter ut årlig.   
Det er mer enn 2000 barn fra 0-5 år i våre arkiv som skal ha oppfølgning fra helsestasjonen.  
 
Foruten basisprogrammet som ytes til alle barn og foreldre, er det et spesielt fokus på å fange 
opp og gi hjelp til barn og unge og foreldre som strever i hverdagen og som er i  risikosonen. 
Statistisk sett har cirka 20 % av barna behov for spesiell oppfølging og iverksettelse av 
forebyggende hjelpetiltak. Dette arbeidet utføres i et helsefaglig og tverrfaglig samarbeid med 
fastlegen, spesialisthelsetjenesten, barnevern, BUP,  pedagogisk fagsenter og PPT m.m.  
 
Kvinner med psykiske vansker knyttet til svangerskap, fødsel og barseltid skal tilbys adekvat 
hjelp og oppfølging i helsestasjonstjenesten. Statistisk sett er det cirka 10 – 15 % av 
barselkvinnene som strever med psykiske vansker i denne tiden.  
Fødselstallet i bydelen ligger på rundt 600 fødsler pr. år. Det vil si at rundt 60 – 90 kvinner i 
bydelen strever med dette.  
Helsestasjonen satser betydelig på å fange opp og tilby adekvat hjelp og oppfølging på dette 
området. Det er tett samarbeid med jordmødrene på svangeskapsomsorgen. Dersom de 
avdekker psykiske vansker hos kvinnene i svangerskapet henviser de i stor grad kvinnene til 
helsestasjonen i forkant. 
 
Svangerskapsomsorgen. 
 
I 2008 fikk 500 gravide tilbud om svangerskapsomsorg ved helsestasjonen.  
1,3 jordmor årsverk fortok 2000 konsultasjoner.  
 
Nasjonal mal for  helsekontroller av gravide er 8 kontroller i løpet av svangerskapet.  
Helsestasjonen har gitt tilbud om ca. 3 konsultasjoner hos jordmor, de øvrige konsultasjoner 
hos fastlege. Ekstrakonsultasjoner ble gitt til gravide med ekstra behov for oppfølgning.  
Det skal være et fritt brukervalg og den gravide skal kunne velge å gå alle sine faste 
konsultasjoner hos jordmor. Det kan vi ikke tilby, grunnet knapp bemanning og har vi mottatt 
en rekke klager på det. Vi henviser dem til deres fastleger.  
 
Jordmors oppgaver er å foreta helsekontroller av mor og barn, gi helseopplysning, råd og 
veiledning. Emner som tas opp er fødselsforberedelse, barseltid, foreldrerollen m.m. 
 
 
Målsettingen med jordmortjenesten er: 
- Være et helsetilbud i den endringsprosess et svangerskap er, slik at kvinnen og partneren blir  
i stand til å ivareta seg selv og barnet på en best mulig måte. 
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- Sikre at svangerskapet forløper normal slik at morens fysiske, psykiske helse og sosiale 
velvære blir best mulig. 
- Sikre at det fødes levedyktige barn uten skade eller sykdom som kunne vært forhindret. 
- Oppdage å henvise til andre helsesituasjoner ved sykdom hos mor, slik at svangerskapet 
medfører minst mulig risiko for familien og barnet.  
 
WHO anslår at andelen av gravide med en tilstand eller risikofaktorer som krever spesiell 
omsorg utover det vanlige svangerskapstilbudet er ca. 25% i vestlige land. 
Helsestasjonen ser en økning i antall risikogravide de siste årene. Flere kvinner har begrenset 
nettverk og ressurser og flere har språk og kulturelle barrierer. Det har vært en økning i antall 
tidkrevende konsultasjoner. Det har også vært et økt behov for samarbeid med familieterapeut, 
barnevern og Ullevålsteamet i mer krevende forhold.  
 
 
Habiliteringsarbeidet som utføres av fysio- og ergoterapeut for barn  
 
Fysioterapitjenesten er til barn 0-5 år. Barn 5-18 år henvises til bydelens avtalefysioterapeuter. 
Ergoterapitjenesten er for barn og unge 0-18 år. 
 
Målsetning: 
- Legge til rette for at barn med funksjonshemminger og deres familier skal få en hverdag som 
fungerer best mulig ut fra barnas og familiens behov.  
- Barnas hverdag skal fremme funksjon, selvstendighet og deltakelse i familien og samfunnet. 
 
Tjenesten utreder og kartlegger funksjon og behov hos barnet og familien gjennom samtale 
med pårørende, observasjon, tester, funksjonsvurderinger og samarbeid med andre instanser. 
Oppfølgingen rettes mot hele familien og andre nære omsorgsgivere. Veiledning og tett 
samarbeid med disse personene er nødvendig. 
 
Intervensjonen består i bl.a. behandling/trening av spesifikke funksjoner, opptrening av 
relevante ferdigheter, fysisk tilrettelegging i hjem, barnehage og skole, formidling av 
hjelpemidler, forebygging av f. eks. feilstillinger, belastningslidelser. 
 
Familiene tilbys ansvarsgruppe og Individuell plan. Fysio- og ergoterapeut er ofte koordinator 
for disse gruppene og avlaster familiene i arbeidet med å finne fram i tjenesteapparatet, 
samkjøre tjenestene og formidle behov videre til rett instans. Enkelte familier har svært store og 
sammensatte behov. Vi opplever at det kan være en stor utfordring ressursmessig å finne 
praktiske løsninger for disse familiene. 
 

 
Skolehelsetjenesten 

 
Det er 6 barne-og ungdomsskoler og 2 spesialskoler     2.494 elever  
Det er 8 videregående skoler        2.375 elever 
Totalt har vi ansvar for  (pr. 5/3-09)      4.869 elever 
 
Bemanningen i skoleåret 2008/2009: 
3,5 årsverk  helsesøster fordelt på 6 barne-/ungdomskoler, 1 spesialskole og 4 videregående 
skoler  (4.170 elever). 
Det vil si at 1 spesialskole er uten fast skolehelsetjenste. Her blir vaksinasjonsarbeidet ivaretatt. 
De 4 videregående skoler som er uten et helsetilbud ved skolen får opplysning om tjenesten ved 
helsestasjon for ungdom.  (699 elever). 
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Barne- og ungdomsskolene 

Aktuelt program for skolehelsetjenesten i grunnskolen skoleåret 2008/2009 
(skolehelsetjenesten tilbyr et program basert på anbefalinger fra nasjonal veileder og 
forskrifter) 
 
1. trinn:  Tilbud om helseundersøkelse og samtale med lege/helsesøster. 
   Oppfølging ved behov. 
2. trinn:  DTP-IPV-vaksine. (vaksine mot difteri, stivkrampe, kikhoste, polio)  
3. trinn:  Høydemåling. 
   Samtalegrupper om hygiene ,egenomsorg, trivsel, kosthold, aktivitet 
5.trinn: Samtalegrupper pubertet, helse/livsstil, tobakk - rus, kosthold, 

spiseforstyrrelser, psykisk helse 
6. trinn:  DT-vaksine (vaksine mot difteri og stivkrampe). 
7. trinn: MMR-vaksine (vaksine mot meslinger, kusma og røde hunder) og 

høydemåling 
8. trinn:  Informasjon om skolehelsetjenesten og helsestasjon for ungdom. 

Samtalegrupper om seksuell helse og legning, kosthold, 
tobakk/rusmidler, smittsomme sykdommer, psykisk helse. 

9. trinn:  BCG-vaksine (vaksine mot tuberkulose) og Mantoux-test. 
10.trinn:  Polio-vaksine.  Utdeling av vaksinasjonskort sammen med vitnemål. 

Informasjon om helsetjenesten i den videregående skolen og Helsestasjon 
for ungdom. Samtalegrupper om samliv, seksualitet, seksuell helse og 
legning, prevensjon ,seksuelt overførbare sykdommer, eventuelt psykisk 
helse. 

Alle elever:  Oppfølging ved behov etter ønske fra eleven selv, foresatte eller lærer.  
   Dette gjelder elever på alle trinn. 
 
Programmet ved de enkelte skolene vil  variere noe. Som eksempel kan vi nevne at ved Ila og 
Marienlyst skole (ungdomstrinnene) samarbeider vi med psykologen (tjeneste som bydelen 
kjøper fra bup)  om egen undervisning om psykisk helse på 8.trinn og vi har grupper for alle 
elevene på 9.trinn om bl.a. trivsel/skole/fritid. 
  
Vi prioriterer å ha ”åpen dør” med lav terskel for å komme til oss. Elevene kommer innom med 
varierende problematikk og utfordringer. Eksempel på grunner for å oppsøke tjenesten er ; 
småskader, fysiske plager, spørsmål, betroelser, bekymringer, spiseproblematikk, selvskading, 
skolevegring, mobbing, skilsmisse og andre familiære problemer, adferdsproblematikk med 
mer. Vi har en jevn strøm av elever til kontoret. I tillegg til avtalte timer kommer det daglig 
flere elever innom uanmeldt. De fleste av elevene tar selv kontakt, enkelte er henvist fra skolen 
og enkelte der foresatte har tatt kontakt med oss. Mange av barna som oppsøker helsesøster 
har det svært vanskelig. De kommer og vil snakke med helsesøster, fordi vi er til stede på deres 
arena. Fysiske plager og tilsynelatende ”små bagateller” grunner ofte i til dels store 
psykososiale  problemer. I tillegg til handlingsprogrammet, aktuelle oppfølginger og ”åpen 
dør”, har helsesøster elever til regelmessige samtaler gjennom hele skoleåret. Disse samtalene 
har alle psykisk/ mental helse i fokus. Noen av disse samtalene har vært svært utfordrende og 
tidkrevende. 
Vi har også samtaler med foreldre som ønsker det. Lærerne tar jevnlig kontakt med 
bekymringer og spørsmål vedrørende elever. Skolehelsetjenesten har spesielt godt samarbeid 
med skolens to sosiallærere.  
Vi har tverrfaglig samarbeid med bl.a. lærere, PP-tjenesten, barnevernet, ergoterapeut, 
familieterapeut, SFO, pedagogisk fagsenter, spesialisthelsetjenesten. Ved enkelte skoler deltar 
helsesøster i skolens ressursteam. Her møtes sosiallærer, logoped, ppt-rådgiver, helsesøster og 
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eventuelt aktuell lærer for gjensidig informasjon og drøfting av elevsaker. Disse møtene er 
svært viktig for skolehelsetjensten da vi får mye informasjon og mulighet til å fange opp elever. 
Helsesøster har også hatt et godt samarbeid med lærerne på de klassetrinn hvor elevene har 
vært til rutinemessige helseundersøkelser og vaksinering. Ellers har mange lærere tatt kontakt 
for å drøfte individuelle elevsaker.  
 
Mye av helsesøsters tid ved skolen går med til kontor- og administrativt arbeid. F.eks. 
innhenting og sending av helsekort, innkallinger, oppdatering av vaksinasjonsstatus, 
registrering av vaksiner, arkivering, dokumentasjon osv (dette arbeidet kommer ikke fram av 
statistikkene). 

 
Videregående skoler 

Ved de 4 videregående skolene der helsesøster er til stede, følger vi ikke et bestemt 
handlingsprogram. Ved to av skolene er helsesøster tilstede en dag pr. uke og ved de to andre er 
helsesøster tilstede en ½ dag pr. uke.  Som ellers i skolehelsetjenesten har vi en ”åpen dør” / 
”drop-in”- funksjon. Ungdommene gir tilbakemelding om at det er viktig at det er et 
lavterskeltilbud der ungdommen er .Mange elever blir fulgt opp med regelmessige samtaler. 
Det er mange ulike problemstilling som dukker opp i løpet av året. Angst, depresjoner, 
spiseforstyrrelser, rus, familieproblemer, skolepress/ stress, ulike fysiske plager (inkludert 
søvnproblemer, hodepine), kjærlighetssorg, prevensjon, kjønnsykdommer og 
minoritetsproblematikk, herunder generasjonskonflikter.  
 
 
Helsestasjon for ungdom 
Helsestasjon for ungdom er åpent hver torsdag fra 15.30 til 18.30. Pr 1/1-09 et tilbud til 
ungdom 13 – 24 år. 
Det er 0,2  årsverk helsesøster, 0,2 årsverk lege og 0,1 årsverk psykolog. 
 
Helsestasjon for ungdom skal være et lavterskeltilbud. Ungdommene oppsøker hfu av mange 
ulike årsaker. Hovedtyngden av henvendelsene dreier seg om prevensjonsveiledning og testing 
av kjønnsykdommer. Andre aktuelle problemstillinger har vært: graviditetstesting, seksuell 
identitet, medisinske spørsmål og undersøkelser av ulike slag, psykiske lidelser som 
spiseforstyrrelser, depresjoner og annet, samt familieproblematikk. Enkelte ungdommer er 
henvist videre til for eksempel fastlege, Olafia-klinikken, DPS og BUP. 
Denne tjenesten er etterspurt av både ungdommer, helsesøstrene i skolehelsetjenesten i 
videregående, og av lærere.  
Helsestasjon for ungdom er primært et tilbud til ungdom i alderen 13-20 år. Høsten 2007 åpnet 
vi imidlertid tjenesten for aldersgruppen 20-24 år, uten at det ble gjort endringer i 
bemanningen.  
Våren 2008 inngikk St. Hanshaugen bydel et samarbeid med Høgskolen i Oslo/OAS, som 
innebar at vi formelt  i tillegg åpnet tjenesten for OAS-studenter i alderen 20-24 år, og 
bemanningen ble da styrket med en ekstra lege.  
Antall besøkende ved helsestasjon for ungdom har fra 447 i 2007 til 724 i 2008, en økning 
62%.  
Det gis informasjon om tilbudet ved alle videregående skoler i bydelen, samt ungdomstrinnene 
i grunnskolen. 
 
Smittevern og reisevaksinering. 
 
Smittevernsarbeidet ved helsestasjonen utføres i nært samarbeid med bydelsoverlegen. 
Det er ansatt helsesøster i 0,5 årsverk.  
Det er en årlig inntekt ved salg av reisevaksiner på ca. 300.000 kr.  
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Det er utarbeidet en lokal smittevernsplan for bydelen.  
 
Smittevernskontoret yter forebyggende smittevernsarbeid til hele befolkningen. Herunder 
forebyggende tuberkulosearbeid,  smitteoppfølgning av tuberkulosetilfeller og andre 
smittsomme sykdommer. Tjenesten har nært samarbeid med 2. linje tjenesten og har oversikt 
og kontroll med alle tuberkulosetilfeller i bydelen. Det samarbeides også tett med 
hjemmebaserte tjenester i forb. m. oppfølgning av pasienter som går på medikamentell 
behandling.  
Smittevernskontoret administrere  årlig vaksinering av eldre og risikogrupper i forhold til 
influensa. Dette gjøres i samarbeid med smittevernsoverlegen i Oslo og HEV.  
 
Det gis systematiske smittevernsråd på helsestasjon og i skolehelsetjenesten. På helsestasjon for 
ungdom gis det særlig smitteforebyggende råd innefor seksuell helse.  
I forbindelse med russefeiring har skolehelsetjenesten i samarbeid med bydelsoverlegen gitt 
smitteforebyggende helseopplysning til avgangselevene i videregående skole. 
Smittevernskontoret gir også jevnlig råd til barnehagene ved utbrudd av ulike infeksjoner og 
generelle forebyggende smittevernstiltak for å hindre spreding av enkle infeksjoner.  
 
Tjenesten omfatter også veiledning og vaksinasjon som smitteforebyggende tiltak  til hele 
befolkningen i forbindelse med utenlandsreiser. 
 
Vaksinasjon er det viktigste forebyggende smittevernstiltaket. Smittevernskontoret har et 
overordnet ansvar for vaksinasjonsdekningen i bydelen.  
 
 
Bydelsdirektørens forslag til vedtak 
Bydelsutvalget tar saken til orientering 
 
 
 
Tone Frønes 
bydelsdirektør 
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Sak 19/09    Årsstatistikk for bydel St. Hanshaugen  2008  
 
Arkivsak: 200802467 
Arkivkode: 101 
Saksbehandler: Linda Krogh Lyche 
 
Saksgang Møtedato Saknr 
Råd for funksjonshemmede 23.03.09 14/09  
Helse- og sosialkomiteen 24.03.09 23/09  
Eldrerådet 24.03.09 14/09  
Oppvekst- og kulturkomiteen 25.03.09 19/09  
Bydelsutvalget 31.03.09 54/09  
 
Tidligere vedtak i saken: 
Vedtak fra tidligere behandling(er) mangler. 
 
ÅRSSTATISTIKK FOR BYDEL ST. HANSHAUGEN 2008  
 
Saksframstilling: 
Vedlagt ligger årsstatistikken for 2008. 
 
 
 
 
Bydelsdirektørens forslag til vedtak 
Bydelsutvalget tar årsstatistikken for 2008 til orientering. 
 
 
 
 
Tone Frønes 
bydelsdirektør 
 
  
 
 


